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SESSIÓ EXTTRAORDINÀRIA I URGENT DE L’AJUNTAMENT EN PLE QUE 
VA TENIR LLOC EN PRIMERA CONVOCATÒRIA A LES 11’30 H ORES DEL 

DIA  
TRENTA DE DESEMBRE DE 2008 

 
 
 
 

LLOC: SALÓ DE SESSIONS. CASA CONSISTORIAL DE CAPDEP ERA 
(ILLES BALEARS) 

 
 
 

A C T A   
 
 
ASSISTENTS: 

Sra. Maria Orts Rodríguez. Batlessa Acctal 
Sr. Rafel Fernández Mallol 

 Sr. Sebastià Sureda Rosselló 
 Sra. Margalida Bover Vadell 

Sr. José Andrés Gallego Méndez 
Sra. Maria Pilar Gasull Albons 

 Sr. Climent Crespo Flaquer 
 Sra. Virgínia Maria Urdangarín de Manuel 

Sr. Mateu Garau Flaquer 
 Sra. Maria Isabel Vives Liberal 

Sr. José Medina Suárez  
Sra. Maria del Pilar García Rosa 

 Sr. Bernard Boutique 
 Sra. Margarita Servera Ferrer 
 Sr. Mateu Melis Tous 
 
NO HI ASSISTEIXEN: 

Sr. Bartomeu Alzina Sureda 
Sr. Joan Ferrer Flaquer 

 
 

Secretari: Sr. Julián García-Sotoca Oliva 
Interventor: Sr. Antoni Crespí Serra 

 
PUNTS DEBATUTS I ACORDS ADOPTATS: 

 

I.- RATIFICAR LA URGENCIA .- La Sra. Presidenta demana disculpes pel 
retard en iniciar-se la sessió.  

Seguidament, a l’empara del disposat en l’art. 81.4  de la Llei 
20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim lo cal de les Illes 
Balears, proposa la ratificació de la urgència de l a sessió, encara 
que de fet ha estat notificada la convocatòria i l’ ordre del dia amb 
l’antelació suficient. Es va convocar com urgent de gut al fet que, per 
les dates que ens trobem, no fos possible la notifi cació.   
 

El Sr. José Medina presenta una queixa perquè no es  retransmet 
la sessió plenària per la ràdio. Això és una falta de respecte al 
municipi. Demostra que no es té clar com s’han d’or ganitzar les coses 
o que no preocupa la informació. Quant a la urgènci a, el Sr. Medina 
diu que el seu grup votarà en contra, perquè l’equi p de govern té 
majoria i per això no té interès que l’oposició par ticipi en els 
assumptes municipals o manca planificació.  
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El Sr. Mateu Melis diu que comprèn la urgència per aprovar les 

ordenances, però demana que es planifiqui millor i hauria d’haver 
major celeritat a elevar al ple l’aprovació provisi onal de les 
ordenances. 
 

El Sr. Sebastià Sureda demana disculpes pel retard però demana 
comprensió. 
 

No havent-hi més intervencions, per NOU vots a favor (Regidors 
de PSOE, UCAP-UM, EU-els Verds i PSM-EN), CINC vot en contra (Regidors 
del PP) i UNA abstenció (Regidor de Es Grup), sent disset el nom bre 
legal de membres del Consistori i quinze els assist ents (per tant amb el 
quòrum previst a l’art. 81.4 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de les Illes 
Balears), S’ACORDA:  
 
 Aprovar la ratificació de la urgència de la sessió  a l’empara 
del disposat en l’art. 81.4 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, 
municipal i de règim local de les Illes Balears. 
 
II.- APROVACIÓ ACTES SESSIONS ANTERIORS: 02/12/2008  I 16/12/2008 .- En 
compliment d’allò que disposa l’article 97.2 de la Llei 20/2006, de 15 
de desembre, Municipal i de règim local de les Ille s Balears i 
l’article 91.1 del Reglament d’Organització, Funcio nament i Règim 
Jurídic de les Entitats Locals, aprovat pel Real De cret 2568/1986, de 
28 de novembre, el Sr. President demana als membres  de la Corporació 
si algú té alguna observació a fer sobre les actes de les sessions 
anteriors, que van tenir lloc  el dia DOS i SETZE de DESEMBRE de 2008, 
de les quals se n’ha expedit, prèviament, còpia de l’esborrany a cada 
Regidor per al seu coneixement, rectificació d’erra des o possible 
formulació d’al·legacions, si fos el cas. 
  

No havent-hi intervencions, per UNANIMITAT dels reunits, sent 
disset el nombre legal de membres del Consistori i quinze els 
assistents, són aprovades  les actes de les sessions anteriors, que van 
tenir lloc el dia DOS i SETZE de DESEMBRE de 2008. 
  
III.- APROVACIÓ DEFINITIVA DE LES ORDENANCES FISCAL S REGULADORES DE 
L’IMPOST DE BENS IMMOBLES; TAXA DEL SERVEIS DE RECO LLIDA DE FEMS I LA 
TAXA DEL SERVEI DE CLAVEGUERAM.- El Consistori examina l’expedient 
relatiu a les ordenances fiscals. 
 
Es llegeix la següent proposta: 
 

“PROPOSTA DE BATLIA 

 

APROVACIO DEFINITIVA DE LES ORDENANCES REGULADORES DELS  
IMPOSTS, TAXES I PREUS PÚBLICS MUNICIPALS. 
 
El Ple de l’Ajuntament, en sessions de 10 i 14 de novembre de 2008, va aprovar les ordenances 
reguladores dels imposts, taxes i preus públics municipals per a l’exercici 2009. 
 
Vistes les al�legacions presentades pel Sr. Joan Ferrer Flaquer, en representació del Partit 
Popular, amb registre d’entrada 7686/08 i 7723, les presentades pel Sr. Juan Massanet Payeras, 
en nom i representació de l’”Asociacion Hotelera y de Servicios de Capdepera” i les 
presentades pel Sr. Josep Oliver Marí, en representació de la CONFEDERACION DE 
ASOCIACIONES EMPRESARIALES DE BALEARES, contra les ordenances reguladores 
de l’Impost sobre Bens Immobles, la Taxa per la prestació del servei de recollida de fems i la 
taxa per la prestació del servei de clavegueram, resulta convenient efectuat les observacions 
següents: 
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- La motivació dels increments efectuats en les ordenances fiscals es justifica en la 
proposta de Batlia presentada a aprovació pel Ple. 
- L’Article 25 del Real Decret Legislatiu 2/2004, pel que s’aprova el Text Refós de la 
Llei reguladora de les Hisendes Locals estableix: 

 
“Los acuerdos de establecimiento de tasas por la utilización privativa o el aprovechamiento especial del 

dominio público, o para financiar total o parcialmente los nuevos servicios, deberán adoptarse a la vista 

de informes técnico-económicos en los que se ponga de manifiesto el valor de mercado o la previsible 
cobertura del coste de aquéllos, respectivamente.” 

   
 En la totalitat d’ordenances reguladores de taxes municipals presentades a aprovació pel Ple 
de l’Ajuntament figuren els respectius informes elaborats per l’interventor municipal on es 
posa de manifest el valor de mercat o la previsible cobertura del cost dels serveis. 
 

- En relació a l’increment en la taxa de fems, l’Ajuntament ha vist incrementat el cost de 
la incineració de residus en un 26% al 2007, increment que no es recollí en la taxa, i en 
un 8% al 2008 i tot i l’increment proposat el dèficit existent en la taxa de fems es xifra 
en l’estudi econòmic en més de 395.000 euros. 
- Respecte al tracte desigual entre vivendes i establiments hotelers, en l’informe elaborat 
per l’auxiliar tècnic de medi ambient, Victor Riera i que fou utilitzat per la 
reestructuració de la ordenança de fems que s’efectua al 2007, es posa de manifest que 
els establiments hotelers generen el 38,31% dels residus del municipi  quan suporten el 
29,9% del cost del servei, per la qual cosa es proposa en l’informe una taxa de 55,19 
euros per plaça hotelera, però a més tenir en compte “l’efecte imposts” que provoca 
que un 35% de l’import abonat per la taxa de fems per l’establiment hoteler es recuperi 
mitjançant l’impost de societats, de manera que si la taxa de fems aprovada per plaça 
hotelera és de 60,50 euros la pressió fiscal que s’en deriva és de 39,33 euros, molt 
inferior a la proposada per l’auxiliar tècnic de medi ambient, Victor Riera. Tot això 
sense fer referència als  principis de capacitat econòmica i progressivitat recollits a 
l’article 31 de la constitució espanyola. 
- En la taxa de clavegueram l’increment no és d’un 120% com manifesta l’al�legat sinó 
d’un 5% 
- El tipus proposats en l’Impost sobre bens immobles es troba dintre dels límits fixats 
en Real Decret Legislatiu 2/2004, pel que s’aprova el Text refós de la Llei Reguladora 
de les Hisendes Locals. 

 
 
Per tot l’exposat, 
 
PROPÒS AL PLE DE L’AJUNTAMENT: 
 
Primer.- Desestimar les al�legacions presentades pel Sr. Joan Ferrer Flaquer, en representació 
del Partit Popular, amb registre d’entrada 7686/08 i 7723, les presentades pel Sr. Juan Massanet 
Payeras, en nom i representació de l’”Asociacion Hotelera y de Servicios de Capdepera” i les 
presentades pel Sr. Josep Oliver Marí, en representació de la CONFEDERACION DE 
ASOCIACIONES EMPRESARIALES DE BALEARES, aprovant definitivament les 
ordenances reguladores de l’Impost sobre Bens Immobles, la Taxa per la prestació del servei 
de recollida de fems i la taxa per la prestació del servei de clavegueram. 
 
Segon.- Publicar el text íntegre de les ordenances al BOIB.” 

 
Iniciat el debat, el Sr. José Medina diu que el seu  grup votarà 

en contra d’aquesta aprovació. No han tingut còpia de l’al·legació 
presentada per la CAEB i la presentada per l’Associ ació Hotelera se li 
ha lliurat fa cinc minuts. Per tant no han pogut ex aminar-les. A més, 
augmentar la pressió fiscal actualment és inoportú.  El PP solament 
augmentava l’IPC quan governava i això és motiu per  a estar 
orgullosos. Ara no s’ha sabut gestionar el pressupo st, no s’ha 
controlat la despesa corrent, i per això s’han de p ujar els impostos i 
les taxes.  

S’accepten les disculpes de l’equip de govern pel r etard a 
presentar les ordenances a l’aprovació del ple, per ò no van a tolerar 
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més mancades de previsió. La pròxima vegada que oco rri això 
abandonaran les sala de plens en senyal de protesta . 

 
El Sr. Mateu Melis diu que no ha tingut còpia de l’ informe 

d’intervenció, per això, per coherència, es manté e n la mateixa 
postures que quan es van aprovar provisionalment le s ordenances. No és 
el moment d’augmentar les taxes i impostos; s’aplic a malament l’IPC; 
no han tingut temps d’estudiar les al·legacions. Pe r tot això, votarà 
en contra. 
 

El Sr. Sebastià Sureda respon que s’aplica l’IPC qu e estava 
vigent quan es van estudiar les modificacions de le s ordenances. 
Comprèn que el PP estigui orgullós per no haver aug mentat els impost 
ni revisat el cadastre, però les lleis han de compl ir-se.  
 

El Sr. Mateu Garau diu que lamenta els insults que el PP 
utilitza en l’escrit d’al·legacions. Això no és for ma d’actuar en 
política. No es pot utilitzar un escrit d’al·legaci ons per a insultar. 
És inacceptable. Demana que es rectifiqui.  
 

El Sr. José Medina demana disculpes, encara que la intenció del 
PP no és ofendre a ningú. Sol·licita un informe sob re el còmput de 
terminis d’al·legacions de les ordenances. 
 

No havent-hi més intervencions, per NOU vots a favor (Regidors 
de PSOE, UCAP-UM, EU-els Verds i PSM-EN) i SIS  vot en contra (Regidors 
del PP i Es Grup), sent disset el nombre legal de m embres del 
Consistori i quinze els assistents, S’ACORDA:  
 
Primer .- Desestimar les al·legacions presentades pel Sr. Joan Ferrer 
Flaquer, en representació del Partit Popular, amb r egistre d’entrada 
7686/08 i 7723, les presentades pel Sr. Juan Massan et Payeras, en nom 
i representació de l’”Asociacion Hotelera y de Serv icios de Capdepera” 
i les presentades pel Sr. Josep Oliver Marí, en rep resentació de la 
CONFEDERACION DE ASOCIACIONES EMPRESARIALES DE BALEARES, aprovant 
definitivament les ordenances reguladores de l’Impo st sobre Bens 
Immobles, la Taxa per la prestació del servei de re collida de fems i 
la taxa per la prestació del servei de clavegueram.  
 
Segon .- Publicar el text íntegre de les ordenances al BO IB. 
 
 
 

No havent-hi més assumptes a tractar, de l’ordre de  la Sra. 
Presidenta Acctal. s’aixeca la sessió a les dotze h ores i quinze 
minuts. 
 
 


